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     Vážení spoluobčané,                                                                                                          
po suchém a velmi horkém létě spousty „odborníků“ předpovídá tuhou zimu. Spíše to však vypadá, že ladovská 
zima už zůstane navždy jen v knihách pro děti. Začínáme si zvykat, že za sněhem musíme výš a pokud už na nějaký 
přírodní narazíme, bývá to většinou důvod k oslavě. Nezbývá než doufat, že to letos bude třeba jinak.
Naopak, stavebním činostem počasí přálo. Přístavba naší mateřské školy, která byla za poslední roky největší investicí, 
se podařila dokončit včas. Rodiče dětí, kterých se v posledních letech rodí opravdu požehnaně, již nemusí mít obavu, 
že by své dítě zde neumístili.  Velkým přínosem je i vybudování minitělocvičny. Děti zase tak po dlouhých letech 
mají vše pod jednou střechou. Oddychly si i paní učitelky, kterým přesuny dětí do sálu kulturního domu a zajištění 
bezpečnosti žáků při sportovních aktivitách, přidělaly hodně vrásek. S přístavbou souvisí i rozšíření učitelského 
sboru. Myslím, že paní ředitelka měla při výběru svých kolegyň šťastnou ruku a pevně věřím, že i nadále budou děti 
do školky a školy chodit rády. Druhá stránka této věci je, že se obec na příštích sedm let zadlužila a každým rokem 
budeme muset z rozpočtu ukrojit jeden milión korun na splátky. To bude mít značný vliv na investiční rozvoj naší 
obce v uvedeném období. Proto bych Vás všechny rád požádal o pochopení a trpělivost. 
V letním čísle Jarčovjanu jsem vás také informoval o probíhající rekonstrukci elektrických rozvodů v kulturním 
domu. Celkově se tedy letos podařilo zrekonstruovat rozvody v prostorách budoucí knihovny, sálu kulturního domu, 
jeviště, kuchyňky, zasedací místnosti, místností obecního úřadu a chodby. Uvidíme, zda nám rozpočet na příští rok 
umožní v pracích pokračovat. Otevření nové knihovny (prostory bývalého bytu po panu Foltovi v prvním patře 
kulturního domu) se odkládá na příští rok. Důvodem je možnost požádat Zlínský kraj o dotaci na renovaci parketové 
podlahy. Pokud s žádostí uspějeme, renovace parket by se týkala i sálu kulturního domu, který by si to zcela jistě 
zasloužil.  Stejně  tak  se  snažíme  i o  zkulturnění okolí  kulturního domu. Úprava okolí pomníku obětem válek 
přinesla opět tomuto místu důstojnost, kterou je třeba ctít. Dále pak vybudováním míst na parkování, především 
obecní techniky, jsme odlehčili bezprostřednímu okolí obecního úřadu. V příštím roce bychom rádi v úpravách 
pokračovali a tentokrát se zaměřili na ukládání komunálních a tříděných odpadů. Žádost o dotaci na vybudování 
polopodzemních  kontejnerů  nejen  na  tomto místě  jsme  nakonec  podat  nemohli,  protože  dodatečná  změna 
podmínek neumožnila čerpat dotace pouze na úpravu odpadového hnízda. V plánu je i přesun a úprava plechové 
boudy tak, aby nekazila celkový dojem tohoto místa. Dále jsem vás informoval o probíhajícím jednání se státním 
podnikem Povodí Moravy a.s. o odkoupení části jejich pozemku v části obce Za Vodů tak, abychom mohli mimo 
jiné požádat o dotaci na vybudování dětského hřiště, které v této části obce chybí. V této chvíli by měla být smlouva 
ze strany Povodí již podepsána a chystáme se tak na podání žádosti o dotaci. Každoročně se sejde mnohonásobně 
více žádostí než  je ministerstvo schopno uspokojit. Úspěšná  je přibližně každá  třináctá žádost.  Snad budeme 

mít pro vás v  této věci na  jaře pozitivní vyjádření 
ministerstva.  O  kolik  by  to  vše  bylo  jednodušší, 
kdyby místo desítek a stovek vyhlášených dotačních 
titulů  obce  dostávaly  podle  daného  koeficientu 
určitou  garantovanou  sumu,  kterou  by  mohly 
proinvestovat???
Rád  bych  touto  cestou  poděkoval  všem,  kteří 
na úkor svého volného času a mnohdy rodinného 
života  neváhají  obci  podat  pomocnou  ruku 
a přičinit se tak o rozvoj a vzhled naší obce. Nebudu 
zde vyjmenovávat jednotlivce či kolektivy. Všichni, 
kteří  se  o  dění  v  naší  obci  zajímají  a  není  jim 
lhostejné, kde žijí, o těchto lidech vědí a oceňují to.
Závěrem mi dovolte, abych vám všem popřál krásné 
nadcházející svátky a hodně osobní pohody a klidu 
v kruhu rodinném.           
             Ivo Veselý /starosta obce/



    Odhalení pomníku padlým                                                                                                                 
11. listopadu 2015 před obecním úřadem proběhl akt odhalení nového pomníku padlým. Tento den  je připomínán 
jako „Den válečných veteránů“. Tato připomínka vznikla v roce 1919 při prvním výročí dne příměří a zároveň 
konce 1.světové války. Aktu se zúčastnili potomci obětí obou světových válek, zástupce Českého svazu bojovníků 
za svobodu, Československé obce legionářské, příslušníci aktivních záloh armády ČR KVV Zlín, zástupci svazu 
důstojníků a praporčíků AČR a mnoho spoluobčanů.  Na stejném místě již pomník obětem druhé světové války 
byl. Historickým zkoumáním se ale zjistilo, že jména na něm uvedena nebyla kompletní. Podařilo se dopátrat, 
že místo původních třech uvedených jmen padlo ve 2. světové válce sedm obyvatel naší obce a sovětský partyzán, 
který položil život na území Jarcové. Zároveň jsme chtěli novým památníkem připomínat i oběti 1. světové války, 
kteří přinesli stejnou oběť, a to svůj život. Bylo  jich 26. Všichni padlí a veteráni, kteří bojovali za svobodu si 
zaslouží důstojné místo, na kterém se  jim bude možnost kdykoliv poklonit.   Podle vyjádření  Ing. Martínka, 
předsedy okresního sdružení Českého svazu bojovníků za svobodu, bylo odhalení velmi důstojné. Zazněla mimo 
jiné státní hymna, skladba „pocta padlým“ a čestná salva. Za přípravu, realizaci a vlastní odhalení pomníku patří 
poděkování všem těm, kteří se podíleli i těm, kteří přišli uctít památku padlých.                             Jaroslav Šula

    Divadlo                                                                                                                     
Divadlo  je druh umění, které  je v našich zemích hluboko zakořeněné,  Jarcová v tomto není výjimkou. Za tu 
dobu, co se Jarčovjané baví divadlem, už v Bečvě proteklo hodně vody. Letos vstupujeme do divadelní sezóny, kdy 
si připomeneme 110. výroční založení Sdružení ochotníků, prvního spolku, který se v Jarcové divadlu věnoval. 
Názorů a diskuzí  nad  tím,  jak  toto výročí oslavit,  bylo hodně. Někteří  jej  chtěli oslavit divadelním plesem, 
výstavou nebo třeba pozváním některého známějšího souboru na naše  jeviště. Definitivní rozhodnutí přišlo 
ve chvíli, kdy Zdeněk Plesník, náš divadelní dramaturg, přišel s vlastním scénářem. Varianta vlastní autorské 
hry, která komediálně popisuje pověst o vzniku Jarčovské Kuly, nám připadla jako ideální volba pro připomenutí 
tohoto vzácného výročí. V těchto dnech už máme za sebou několik brigád, na kterých jsme připravovali kulisy 
a celkově zázemí pro novou hru a začínáme i s hereckým nacvičováním nového představení. Premiéru plánujeme 
jako každý rok na některý z březnových termínů. Letošní divadelní sezóna už ale byla započata 24. října, kdy 
v Jarcové hostoval divadelní spolek z Hrachovce (viz. foto). Francouzský autor Georges Feydeau ve své komedii 
baví diváky zápletkou, kdy se má šarmantní záletník Fernand de Bois oženit s mladou Vivianou, ale nemá odvahu 
to přiznat dosavadní milence, šantánové zpěvačce Lucettě. Stejně jako jiné soubory po téměř celém světě, i ten 
hrachovecký se díla ujal s vervou a určitě příjemně zpestřil podzimní sobotní večer asi 80 divákům, kteří si 
do sálu kulturního domu našli cestu. Každý rok se snažíme o to, aby abychom zázemí divadla nějak vylepšili. 
I letos se nám to povedlo a to hlavně zásluhou Romana Smětáka, který při rekonstrukci elektrorozvodů v KD 
myslel  i na nás divadelníky a zásadně vylepšil ovládací prvky osvětlení nejen jeviště, ale i sálu. I díky dalším 
stavebním úpravám se tak sál i jeviště stávají opravdu důstojným zázemím pro pořádání kulturních akcí.

              Za DS Nová Snaha  Jakub Bližňák



    Školní vánoční jarmark letos už popáté                    
Dne  28.  listopadu  se  již  pátým  rokem otevřely dveře  sálu  Kulturního domu v  Jarcové,  aby  se  zde  sešli  lidé 
na Školním vánočním jarmarku. Celá akce byla uvedena krátkým divadelním představením žáků místní školy, 
kteří si pod vedením paní učitelky Krchňákové a Trlicové připravili hru Advent 2015. A tak poté, co se Marii 
a Josefovi narodil Ježíšek a vyšla hvězda betlémská, se mohli všichni návštěvníci věnovat nakupování  adventních 
věnců a věnečků, svícnů, zvonečků , přáníček a různých jiných dárečků s vánoční tématikou. Prodalo se téměř 
vše, což svědčí o tom, že o výrobky byl   opravdu veliký zájem. Pro dokreslení   slavnostní atmosféry nesměl 
chybět již tradiční svařáček, jehož vaření se ujaly jak členky sociální a kulturní komise nahoře v sále, tak i hasiči 
před branami hasičské zbrojnice. A že byla pořádná zima, přišel opravdu k chuti i k zahřátí. Samozřejmě  bylo 
nachystáno i něco dobrého k zakousnutí -  zabijačkové pochoutky, sladké zákusky nebo výborné slané pečivo. Vše 
napekly ochotné  maminky a přátelé školy. A tak tady společně pobesedovali všichni - staří i mladí, kteří  si chtěli 

společně  zpříjemnit  odpoledne  i  slavnostně 
zahájit    adventní  čas.  Ten  okamžik  nastal 
rozsvícením  vánočního  stromu  (pozn. 
tentokrát z obecního  lesa),  který  rozzářil oči 
nejen dětem, ale i všem přítomným občanům. 
Celou  atmosféru  příjemně  doplnila  ještě 
hudební skupina OK COUNTRY, které bychom 
tímto  chtěli  poděkovat  za  umocnění    těchto 
slavnostních okamžiků. Zároveň bychom ještě  
chtěli   poděkovat  všem návštěvníkům, kteří  
svou  koupí  přispěli    dětem  na  jejich  školní 
akce a také  těm, kteří nám celou akci pomohli  
zorganizovat  nebo  přispěli  nějakým  svým 
výrobkem  či  jinak  se  podíleli  na  zdárném 
průběhu jarmarku.Těší nás, že se na této akci 
setkalo  mnoho lidí naší obce  a doufáme, že 
na  toto  pěkně  prožité  odpoledne  budeme  
všichni    vzpomínat  nejen  o  Vánocích,  ale 
i po celý rok.  Eva Janišová, ředitelka školy

    Přístavba školy úspěšně  dokončena                      
Již v  listopadu minulého roku započala přístavba místní školy. Pro tuto akci se rozhodli zastupitelé z důvodu 
nedostatečné kapacity  ve zdejší MŠ, ale také měla za cíl pořídit herní místnost (menší tělocvičnu), aby tak byla 
zkvalitněna  výuka tělesné výchovy ve zdejší  ZŠ. Poté, co byla na konci července přístavba zkolaudována, začalo 
nám ve škole dosti práce. Kromě nutných dokumentačních  úkonů, jako je  vyjádření hygieny , rozšíření kapacity 
MŠ  na kraji, přijetí nových dětí do MŠ i  přijetí nových pracovníků  apod., následovalo  navržení a vybavení 
celého interiéru.  Od výběru koberců, nábytku,   lehátek, povlečení, nových hraček přes vrtání a upevňování sítí, 
nástěnek, mnohdy zde pracovaly celé rodiny pracovníků školy, aby se vše stihlo realizovat  do 1. září 2015. Poté, 
co paní učitelky  navrhly interiér herny , byla vybrána firma, která  vyrobila nábytek přímo „na míru“. Pak už jen 
zbývalo vyrobit dekorace a novou třídu MŠ „dozdobit“ tak, aby bylo vše praktické a účelné. Rovněž cvičící místnost 
byla  dokončena  dřevěným  obložením.  Nakoupili  jsme  sportovní  potřeby  díky  sponzorskému  daru  Nadace 
Agrofert a paní Eva Červenková  zakoupila cvičící podložky pro děti. Pro cvičící veřejnost zde byla vybudována 
šatna. Jsme rádi, že tato „minitělocvična“ je využita i jinak a  může ve večerních  hodinách a o víkendu sloužit 
také veřejnosti k různým sportovním aktivitám. Zároveň nám přibyly i krásné venkovní  hrací prvky i před školou 
a pod školou bylo obnoveno hřiště. I když nám zbývá ještě několik nezbytných úprav, jako je např. úprava zeleně  
a zpevnění břehů na jaře,  jsme velmi potěšeni, že celá akce proběhla díky 
příznivému počasí v zimě v termínu a my mohli 1. září uvítat děti v nové 
školce. V ten samý den odpoledne  si nové prostory  mohli prohlédnout 
rovněž občané obce na Dni otevřených dveří. Kromě prohlídky na ně 
čekalo  také   občerstvení    (zásluhou pana starosty) a   na chodbě byla 
nachystána výstava  fotografií,  jak postupně přístavba   probíhala. Tyto 
fotografie máte stále možnost si přijít prohlédnout, neboť  zde budou 
vystaveny do konce školního roku. Poděkování  za rozšíření školy patří 
zejména zastupitelům obce  Jarcová, bez  jejichž souhlasu by tato akce 
nemohla být zrealizována,dále  panu starostovi, který pečlivě zajišťoval 
a sledoval zdárný průběh stavby ,pracovníkům obce a  občanům, kteří 
nám nabídli svou pomoc při úklidu a všem pracovníkům školy, kteří zde 
před zahájením  nového školního roku pracovali mnohdy  i ve svém volném čase. Děkujeme všem sponzorům, 
kteří jakýmkoliv způsobem přispěli na vybavení nové školky. Ať  se našim dětičkám v nové školce líbí!     
            Eva Janišová  ředitelka školy



    Ahojky přátelé turistiky,                                          
chceme  Vám  všem,  kteří  jste  se 
zúčastňovali turistických akcí, poděkovat 
nejen za účast, ale taky za prima náladu, 
kterou  jste  na  tyto  akce  přinášeli. 
Turistická  sezona  2015  je  ukončena. 
Výjimkou  bude  Silvestrovská  procházka 
po  okolí  Jarcové.  Trasu  všem  turistům 
včas oznámíme, ale délka a trasa se bude 
odvíjet podle aktuálního počasí. Jsme moc 
rádi, že naše řady v letošním roce rozšířili 
noví turisté a doufáme, že tento vzestupný 
trend  bude  pokračovat  i  roce  2016. 
Na  sezonu  2016  jsou  připraveny  další 
nové  trasy,  a  kromě  pravidelných  akcí 
jednou  za  14  dnů  chceme,  pokud  se 
podaří,  zajistit  chatu  na  Bumbálce 
a  zopakovat  prodloužený  víkend 
na  Bumbálce.  Také  pojedeme  znovu 
do  Jeseníků,  ale  do  jiné  lokality  než 
v  roce  2015. Na  tuto  akci  je možnost  se 
přihlásit  pouze  jako  náhradník  Další 

změnou v roce 2016 je informace o turistických akcích. Všichni turisté jsou informováni textovými zprávami 
nebo formou e-mailu. Proto už nebudeme k těmto informacím používat obecní vývěsku. Případní další zájemci 
mají možnost navštívit naše stránky www.jarcová.cz, kde si v obsahu kliknete na zajímavé odkazy a potom si  
otevřete turistické stránky, se všemi informacemi včetně fotogalerie. Za vedení těchto stránek patří velký dík naší 
kamarádce a turistce Jance Typovské.
Závěrem  přejeme  nejen  turistům,  ale  všem  spoluobčanům  krásné  prožití  Vánočních  svátků  a  pevné 
zdraví a pohodu v roce 2016.                   Jana a Richard Nečasovi

    Sport - fotbal                           
Někteří z vás určitě zaregistrovali, že v průběhu letních prázdnin proběhl nábor mladých fotbalistů do herní 
skupiny „starší přípravka“, což jsou ročníky dětí 2005 a mladší. Měli jsme radost z velkého zájmu dětí, kterých se 
přihlásilo na dvě desítky. Některé děti měly již s fotbalem zkušenosti a některé přišly, protože se jim tato týmová 
hra líbí a chtěli ji vyzkoušet. Děti začaly poctivě trénovat, což přineslo krásné výsledky hned v jejich první sezóně 
– přezimují v polovině tabulky. O takovém vstupu se nám trenérům ani nesnilo. Je to opravdu zážitek s nimi 
prožívat každý zápas a hlavně vstřelený gól. Hned po ukončení sezóny jsme se zúčastnili turnaje v Policích, kde 
kluci a holky obsadili krásné třetí místo a jejich prsa zdobily první medaile. Náš hráč Vašek Veselý byl dokonce 
vyhlášen  nejlepším  hráčem  turnaje 
a  odnesl  si  individuální  trofej.  Opět 
bych vám přál vidět  jejich upřímnou 
radost a jiskru v oku. Myslím, že je to 
přesně to, proč nás tato práce s dětmi 
baví. Ani přes zimu nezahálíme a díky 
sponzorskému  daru  Josefa  Kalčáka, 
jehož  syn Venca  se  s  vervou postavil 
do  brány,  trénujeme  vždy  v  neděli 
po  obědě  v  tělocvičně  v  Růžďce. 
Děti  mají  výbornou  motivaci  jak 
u  jarčovského  dorostu,  tak  u  mužů, 
kteří  společně  ovládají  první  místa 
ve svých skupinách. Jaro je tu za chvíli 
a děti se už teď těší na vstup do druhé 
poloviny  sezóny.  Rádi  bychom  jim 
poděkovali  za  jejich  snahu,  píli 
a  upřímnost  a  popřáli  krásné  svátky 
a bohatého ježíška.
Tým trenérů starší přípravky.



    Prodej vánočních hvězd v ZŠ a MŠ                    
I  v  letošním  roce  se  uskutečnil 
v ZŠ a MŠ Jarcová prodej květin 
„vánoční hvězda“. Výtěžek 8500,-
Kč  byl  poslán  do  fakultní  ne-
mocnice  v  Olomouci  na  dětské 
hemato-onkologické  oddělení. 
Tímto chci poděkovat všem, kdo 
si  hvězdu  zakoupili  a  pomohli 
tak těžce nemocným dětem. Dal-
ší poděkování patří paní ředitel-
ce Evě Janišové a panu starostovi 
Ivo Veselému za spolupráci.   
     
Iveta Solařová

ZASTUPITELSTVO  OBCE  JARCOVÁ
zve všechny občanky, občany a občánky na 

VI. Výroční dobytí Jarčovské kuly  tentokráte 
jihovýchodní cestou  

Sraz všech účastníků expedice se uskuteční dne 29. 12. 2015 v 10 00 hodin u obecního úřadu.
Za nezbytnou výbavu považujte teplé nápoje a nápoje teplo vyvolávající, chuťovky všeho druhu,

oděv přiměřený počasí a významu akce, potřebné sportovní potřeby včetně dobré nálady.
Vyhodnocení celé expedice bude provedeno na místním lyžařském vleku.

                
     Rekonstrukce hasičské věže.                     
Obec Jarcová na základě své žádosti získala od Zlínského kraje dotaci ve výši 100000,- Kč na rekonstrukci hasič-
ské věže v hasičské zbrojnici č.p.200. Obec požádala o dotaci při vyhlášení dotačního titulu na rekonstrukci ha-
sičských zbrojnic. Hasičská věž na sušení hadic byla vybudována v padesátých letech minulého století. Elektro-
instalace, dřevěné pochozy a žebřík do desetimetrové výšky již nevyhovovaly požadavkům na bezpečnost. Proto 
na základě schválené dotace bylo vše vyměněno včetně vymalování věže a zakoupení elektrického navijáku na vě-

šení  hadic.    Se  Zlínským 
krajem  byla  uzavřena 
smlouva o poskytnutí pod-
pory  č.  D/2221/2015/STR 
pod  názvem  „  Stavební 
úpravy a modernizace věže 
pro  sušení  požárních  ha-
dic,  Jarcová“  kterou  navrhl 
Krajský úřad dne 23.9. 2015 
pod  č.j.0575/Z18/15.  Takto 
rekonstruovaná  věž  bude 
sloužit  nejen  současným, 
ale  i  generaci  budoucích 
hasičů.



    Upozornění občanům:                        
❶ Dne 18.1.2016 proběhne v dopoledních hodinách sběr vánočních stromků. V případě zájmu položte, prosím, 
stromek k nejbližším nádobám na TŘÍDĚNÝ ODPAD. Pracovníci obce stromky odvezou. Komu  termín nevyhovuje, 
může stromky odložit na skládku větví na „Zahradách“ u Bečvy.

❷ Upozornění pro majitele psů.  Při platbě poplatku za psa obdržíte zdarma sáčky na psí exkrementy. Velice se 
přimlouvám za jejich použití. Je škoda zkazit si den šlápnutím do úhledné hromádky. Dále bych vás rád požádal, abyste 
obdržené kovové psí známky na obojky opravdu přidělali. Značně nám to ulehčí práci s dohledáním majitele zatoulaného 
jedince, což by měl být hlavně zájem chovatelů, děkuji.

❸ Jarčovský infokanál       Omlouváme se uživatelům kabelové TV za nefunkčnost našeho  infokanálu. Důvodem je 
technická porucha, která je složitější než se zprvu zdála. Děkuji za pochopení.

❹ Nový jízdní řád     Od nového autobusového jízdního řádu (13.12.2015) bude nově v Jarcové zastavovat spoj č. 94001227 
ze Vsetína do Valašského Meziříčí. Autobus bude mít pravidelný příjezd na zastávku v 5:37 hod a pojede kolem vlakového 
nádraží.

❺ Děkujeme všem občanům    za třídění odpadů. Podle výkazu naše obec třídí rok od roku více a to je velice dobře. 
V kategorii obcí nad 500 obyvatel  jsme ve Zlínském kraji obsadili  krásné 8. místo. Od  1.  ledna 2015 platí nový Plán 
odpadového hospodářství České republiky, který od roku 2024 zakazuje skládkování. Na skládky se tak nebude moci 
ukládat směsný komunální odpad a recyklovatelné a využitelné odpady. V této chvíli se může zdát, že se nás to zatím 
netýká. Opak je ale pravdou. Do osmi let musíme nalézt způsob,  jak se s odpady vypořádat. Proto bych rád apeloval 
na nás všechny. Čím dříve si navykneme na důsledné třídění odpadů, tím méně bude v budoucnu bolestivý přechod na, 
pokud možno, bezodpadové hospodářství - lépe řečeno, hospodářství s minimem odpadů. Zároveň vás všechny chceme 
požádat, abyste na plasty co nejvíce využívali pytlový sběr. Vývoz kontejnerů je finančně dosti náročné, děkujeme. Pokud 
by někomu pochyběly žluté pytle na plasty, může se stavit na obec, kde si je zdarma může vyzvednout.

❻ Problematika spalování odpadů v kotlích
Spalování odpadů v domácích kotlích je naprosto nevhodné. Mimo uvolňování velmi nebezpečných znečisťujících látek 
do ovzduší s dlouhodobým vlivem na naše zdraví, dochází i k výraznému snížení životnosti kotlů. Pálením využitelných 
odpadů rozhodně neušetříme. Potištěný papír,  letáky a časopisy obsahují v tiskařských barvách často velké množství 
těžkých kovů (např. olovo, kadmium), které se uvolňují při spalování. Spalováním papíru navíc ničíme cennou surovinu. 
Papír patří do tříděného odpadu. Časopisy a reklamní letáky můžete odevzdávat v místní škole. Mají tam pro tento sběr 
speciální  kontejner.  Škola potom v  závislosti  na množství  sebraného papíru obdrží  nějaké  školní pomůcky zdarma. 
POZOR: do tohoto kontejneru nepatří obalový papír (karton). Komu takovéto třídění nevyhovuje, může samozřejmě 
starý papír (jakýkoliv) házet dále do klasického kontejneru určeného pro sběr papíru. 

Plasty – při jejich pálení vzniká nejvíce jedovatých látek. Např. při spalování PVC unikají do ovzduší dioxiny a sloučeniny 
chlóru. Spalováním plastových fólií (PE, PP) a PET lahví se do ovzduší dostávají polyaromatické uhlovodíky. Spalováním 
polystyrénu vzniká mimo jiné jedovatý styren. Plastové obaly a výrobky patří do kontejneru na plasty!!!

Nápojové kartóny – obaly od mléka, džusů, apod. Jejich spalováním dochází k úniku chlororganických látek a těžkých 
kovů do ovzduší. Tyto obaly patří do kontejneru na tříděný odpad.

Staré palety, dřevo z demolice,  rozbitý nábytek, chemicky ošetřené dřevo, natřená prkna  – při  spalování  se uvolňují 
dioxiny a formaldehyd. Chemicky ošetřené dřevo, nábytek, dřevotříska apod. patří do sběrného dvora.

Víte, že:
-  Domácnosti jsou ve znečišťování ovzduší hned na druhém místě za automobily.
-  Pálením  starých  palet,  dřeva  z  demolice,  rozbitého  nábytku,  chemicky  ošetřeného  dřevo,  natřených  prken 
vyprodukuje domácnost asi 50 -500 krát více dioxinů než při topení čistým palivovým dřívím.

Elektroodpad  – Naše obec má už více  let uzavřenou  smlouvu  s  firmami  zařazenými do  systému zpětného odběru 
elektrozařízení (ASEKOL, ELEKTROWIN, EKOLAMP, ACCOBAT). Pro naši obec  je podstatně výhodnější, když tento 
elektroodpad,  který musí  být ale  kompletní, odevzdáte u nás na obci  (k plechové boudě), než kdyby  jste  toto staré 
zařízení odvezli do sběrného dvoru ve městě. Na základě uzavřené smlouvy musíme v průběhu roku nasbírat určitý 
počet vyřazeného elektrozařízení, aby byl obci přiznán bonus, který zase o něco málo sníží celkové výdaje na odpadové 
hospodářství.  Zařízení  jako  ledničky,  pračky,  TV,  PC  a  jejich  komponenty,  vysavače,  elektrické  hračky,  žehličky 
a další drobné spotřebiče můžete u nás odkládat v průběhu celého roku. Nemusíte čekat až na sběr velkoobjemového 
a nebezpečného odpadu. Stejně tak můžete odložit použité baterie (do kontejneru na chodbě v přízemí obecního úřadu) 
a nefunkční zářivky a úsporné žárovky do krabice v patře, děkuji.
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